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سفر آقای بورل و اظهاراتش در تهران با 
سخنان 2 هفته پیش او کاملا متفاوت است. 
نکته مهم دیگر آن است که ابتکارعمل برای 
سفرش به تهران با خودش بوده و نه مقامات 
ایرانی؛ یعنی او خودش خواسته که به ایران سفر 
کند. دلیلش آن است که غربی ها به شدت نیاز به 
برجام دارند زیرا می دانند معادلات بین المللی 
و منطقه ای تغییر کرده و در این تغییرات روند 
به نفع اروپایی ها و آمریکا پیش نمی رود و اگر 
بخواهند با همین شیوه ادامه دهند، روزهای 
سختی در انتظارشان است. اروپایی ها می دانند 
که جایگزین یافتن برای سوخت روسیه کار 
ساده ای نیست و اگر سوخت نداشته باشند، 
به مشکل برمی خورند. آن طرح ناتوی عربی 
غربی ها هم که از حالا معلوم است محکوم به 
شکست است و بیشتر از حرف نخواهد رفت. 
انتخابات میان دوره ای در آمریکا هم نزدیک است 
و باتوجه به تورم بالایی که در این کشور وجود 
دارد، وضعیت جناح حاکم بد خواهد شد. اروپا 
و حتی ژاپن هم درگیر تورم هستند. پس همه 
دریافته اند که شرایط سال 2022 با سال 2015 
کاملا متفاوت است. این نکته را هم باید اشاره کنم 
که به هر حال غربی ها به ویژه اروپایی ها عملگرا 
هستند و در موقعیت های مختلف تصمیمات 
متفاوتی می گیرند و ایران باید حواسش باشد 
که در دام بازی های چندگانه آنها نیفتد. رژیم 
صهیونیستی اصلا قابلیت عملیات های مهم علیه 
ایران را ندارد و نباید چند عملیات کور آنها را به 
معنای قدرت بالای آنها فرض کرد. دولت در این 
رژیم سقوط کرده و نظم سیاسی خاصی در این 
رژیم حکمفرما نیست. آنها بیشتر عملیات روانی 
می کنند و می کوشند که با عملیات روانی خواسته 
خود را جا بیندازند. هر اقدام ضدایرانی که انجام 
شده هم نتیجه بخش نبوده است؛ مثلا گروسی به 
سرزمین های اشغالی می رود و محتوای گزارشش 
درباره ایران را از صهیونیست ها می گیرد؛ خب بعد 
از آن چه اتفاقی افتد؟ اکنون به ایران نمی تواند 
بیاید و رابطه  خودش و آژانس را با ایران مخدوش 
کرد. حالا گزارش را برد به شورای حکام؛ باز هم 
چه اتفاقی افتاد؟ آیا پرونده ایران به شورای امنیت 
رفت؟ هیچ اتفاقی رخ نداد. برای ما مشکلی به 
وجود نمی آید. حتی اگر دور کشورمان دیوار هم 
کشیده شود، ما از پس اداره کشورمان برمی آییم 
و این غربی ها هستند که اکنون ترس از نرسیدن 
سوخت از روسیه را دارند و می بینیم که آلمانی ها 
می روند و هیزم می خرند زیرا اگر یک روز سوخت 
نداشته  باشند، از سرمای شدید اروپا یخ می زند. 
پیش بینی می کنم اگر موضوع رفع تحریم سپاه 
حل نشود، مذاکرات به نتیجه نمی رسد زیرا ایران 

عقب نشینی نخواهد کرد. 

یـادداشـــت

یک نماینده خواستار شد
ورود هیات نظارت بر رفتار 

نمایندگان به دخالت در انتصابات ها
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی در مورد فشار برخی نمایندگان به وزیر 
صمت برای دخالت در انتصابات گفت: این افراد 
جزء امضاء کنندگان استیضاح نبودند و اگر لازم 
باشد این موضوع از مجاری قانونی و هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان دنبال خواهد شد. معصومه 
پاشایی در گفت و گو با ایرنا درباره جلسه دیروز 
دوشنبه کمیسیون صنایع و معادن مجلس که با 
حضور سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن 
و تجارت درموضوع استیضاح برگزار شد، گفت: در 
این نشست وزیر صمت درباره مشکلات صنعت 
خودرو، فولاد و دیگر بخش های صنعت کشور 
توضیحاتی ارائه کرد که از این توضیحات برخی از 
نمایندگان قانع شده و برخی نیز قانع نشدند.  عضو 
کمیسیون صنایع و معادن کشور افزود: در حوزه 
خودروسازی دغدغه و سوال نمایندگان فعالیت 
غیرتخصصی، غیرعلمی و انحصاری خودروسازان، 
بی توجهی به حقوق مشتریان، بازار رقابت و اصل 
عرضه و تقاضا بود. همچنین سوال برخی دیگر از 
نمایندگان درباره عدم برنامه ریزی مناسب برای 
بهره برداری و ایجاد قوانین سازگار در حوزه معادن 
کشور مطرح شد. نماینده مردم جلفا و مرند تاکید 
کرد: وزیر صمت به سوالات نمایندگان حاضر در 
جلسه پاسخ  داد و سعی کرد شبهاتی که در این 
حوزه وجود دارد برطرف کند که در نهایت گفت 
و گوی خوبی بین نمایندگان و وزیر انجام شد 
ولی خروجی آن هنوز مشخص نیست و تا پایان 
امروز نتیجه آن مشخص می شود. این نماینده 
مجلس درباره اینکه آیا درخواست استیضاح به 
صحن مجلس خواهد رفت یا خیر؟ گفت: هنوز 
کمیسیون صنایع و معادن نظر قطعی را در این باره 
اعلام نکرده است و معتقد است باید به نظر همه 
نمایندگان احترام گذاشت. البته استیضاح وزیر 
دلیلی بر زاویه داشتن مجلس با دولت نیست بلکه 
این موضوع برای کمک به دولت است تا وزیر در 
ریل تعریف شده حرکت کند. پاشایی درباره شائبه 
طرح استیضاح از سوی برخی از نمایندگانی که به 
دنبال گرفتن رانت از وزیر هستند، اظهار داشت: 
نمایندگانی که چنین شائبه ای درباره آنها مطرح 
می شود، جز امضا کنندگان استیضاح نبودند و اگر 
لازم باشد این موضوع از مجاری قانونی و هیات 
نظارت بر رفتار نمایندگان دنبال خواهد شد. اگر 
چنین شائبه ای وجود داشته باشد حتما برای 
حفظ آبروی مجلس که متعلق به همه ملت ایران 

است، رسیدگی می شود. 
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کوروش احمدی: 
بدون اظهارنظر آمریکا نمی توان روی 
حرف بورل و اتحادیه اروپا حساب کرد

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در ارزیابی 
نتایج سفر هماهنگ کننده برجام به ایران 
و در پاسخ به این سوال که با توجه به 
اینکه تهران همواره از پایان مذاکرات 
و انتظار برای اتخاذ تصمیم سیاسی در 
واشنگتن سخن به میان آورده است، آیا این تصمیم به 
زعم ایران اتخاذ شده است، اظهار داشت: به نظر می رسد 
در جریان مذاکراتی که انجام شد، تصمیمی در مورد روش 
و رویه ادامه کار گرفته شده و نه محتوای کار. با این فرض 
که مسائل باقی مانده برای اینکه برجام نهایی شود، مسائل 
خاصی بین ایران و آمریکاست؛ یعنی ایران و آمریکا 
 خواسته هایی دارند که بعضا طرف مقابل منکر ماهیت 
برجامی آنها است و آنها را عمدتا فرابرجامی و دارای 
عوارض و ابعاد سیاسی در سیاست داخلی کشور دیگر 
می داند و این تنها نکات و مشکلات باقی مانده برای نهایی 
کردن برجام است، چراکه متن توافق وین تقریبا تکمیل 
و نهایی شده است و به قولی ۹۹/۹۹ درصد متنی که روی 
آن در وین مذاکره می شد، تکمیل شده است. کوروش 
احمدی گفت: در نتیجه اعضای دیگر برجام یعنی انگلیس، 
فرانسه، آلمان، روسیه و چین هر کاری که باید انجام 
می دادند، انجام داده اند و آنچه باقی است مسائلی است که 
دو طرف یعنی ایران و آمریکا با هم باید حل کنند، مسائلی 
مانند خواسته های منتسب به ایران مبنی بر اینکه سپاه از 
لیست FTO خارج شود. این تلقی در طرف مقابل وجود 
دارد که اینها موضوعات فرابرجامی است، چراکه برجام 
صرفا در ارتباط با تحریم های مرتبط با برنامه هسته ای بوده 
است. وی افزود: برداشت این است که تصمیمات خاصی 
توسط ایران و آمریکا باید گرفته  شود؛ تصمیماتی مانند 
حذف سپاه از لیست FTO که آمریکا آن را در ارتباط با 
اتهامات غیرهسته ای می داند و مدعی است که به این دلیل 
در برجام ۹۴ از شمول تحریم ها خارج نشد. اگر اختلاف 
در این موارد حل شود، در آن صورت شرایط برای اجرای 
توافقی که در وین حاصل شده است، فراهم می شود. در 
غیر این صورت بن بستی که سه ماه گذشته وجود داشته 
ادامه پیدا می کند. این تحلیل گر روابط بین الملل بیان 
کرد: همه چیز بستگی به شرایط توافق دارد. یعنی ظاهراً 
ارزیابی دولت بایدن این بوده که به دلایل متعدد ازجمله 
به دلیل سیاست داخلی و به ویژه در آستانه انتخابات 
میان دوره ای نمی تواند مثلا سپاه را از لیست FTO خارج 
کند. ارزیابی دولت آمریکا ظاهرا این است که اگر چنین 
امتیازاتی به طرف ایرانی بدهند، در سیاست داخلی با 
مشکل مواجه می شود. اینکه با چه شرایطی این توافق 
نهایی بشود، طبعاً مهم است. اگر برجام را به همان ترتیبی 
که در سال ۹۴ یا 2015 نهایی شده بود، عینا احیا کنند، 
فرض بر این است که دولت بایدن با مشکل کمتری مواجه 
می شود، البته دولت بایدن صحبت از قوی تر کردن و 
طولانی کردن برجام هم کرده بود و اگر در این مورد توفیقی 
پیدا نکند که طبیعتا زمینه ای برای اینکه توفیقی پیدا کند 
نیست، اینها هم عوارضی در داخل دارد، اما جزئی خواهد 
بود. در نتیجه به خاطر سیاست داخلی اینکه برجام نهایتا با 
چه شرایطی احیا شود، مهم است. احمدی همچنین مکان 
جدید گفت وگوها که گفته شده به احتمال قوی قطر است 
را قابل بحث دانست و گفت: یک دلیل شکلی برای این کار 
ذکر شده و آن این است که مذاکرات وین خاتمه پیدا کرده 
و به هدفی که داشته رسیده است. مذاکراتی که از این 
پس باید انجام شود صرفا بین ایران و آمریکاست که دیگر 
نمی توان آن را مذاکرات وین محسوب کرد. اما این دلیل 
نمی شود که مذاکرات محتوایی بین ایران و آمریکا در وین 
یا یک محل بی طرف دیگر انجام نشود. فکر می کنم هیچ 
دلیل و توجیهی برای اینکه این مذاکره به این اهمیت در 
کشوری عربی در منطقه انجام شود، وجود ندارد. واقعیت 
این است که کشورهایی که در یک منطقه حضور دارند، 
درگیر معادلات سیاسی ـ امنیتیِ مهمی با هم هستند، 
معادلاتی که کشورهای کوچک و متوسط خارج از منطقه 
درگیر آن نیستند. وی اظهار کرد: کشورهای کوچک 
و متوسط در اروپا و آسیا و... درگیر معادلات سیاسی و 
امنیتی منطقه ما نیستند، تنها یکسری منافع اقتصادی 
از نظر خرید نفت، فروش کالا و... دارند که غیرسیاسی و 
غیرامنیتی است.  احمدی تصریح کرد: البته روی حرف 
بورل و اتحادیه اروپا هم مادامی که طرف آمریکایی 

اظهارنظر نکرده نمی شود خیلی حساب کرد. 

فـــرارو
 ابوالفضل ظهره وند

 تحلیلگر مسائل 
سیاست خارجی

آرمان ملی- احسان انصاری: سفر جوزف بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تهران از یک طرف و از سوی دیگر سفر لاوروف به تهران نشانه هایی برای بهبود 
چشم انداز برجام بود. این در حالی است که سفر نخست وزیر عراق به عربستان و ایران نیز معادلات منطقه ای را تغییر داده است. به همین دلیل آینده برجام و معادلات منطقه ای 
با چشم انداز جدیدی مواجه شده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی این موضوع با صباح زنگنه،تحلیلگر روابط بین الملل گفت وگو کرده است. زنگنه معتقد است:»با 
سفرهایی دیپلماتیکی که در روزهای اخیر صورت گرفت برخی معادلات منطقه ای تغییر کرده است. سفر بن سلمان به اردن، مصر و ترکیه از یک طرف و از سوی دیگر سفر 
نخست وزیر عراق به عربستان و بلافاصله سفر وی به ایران اتفاقاتی بود که در معادلات منطقه ای تغییر ایجاد کرده است. به نظر می رسد عربستان نیز به جمع بندی های جدیدی 
درباره ایران رسیده است. عربستان به این نکته پی برده که تفاهم بین ایران و کشورهای بزرگ جهان را نمی توان به تأخیر انداخت. به همان میزان که این تفاهم به تأخیر بیفتد 

به همان اندازه چالش های منطقه ای نیز افزایش پیدا می کند و کشورهای منطقه باید هزینه های بیشتری پرداخت کنند.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

    مهم ترین دستاوردهای سفر جوزف 
بورل به ایران چه بود؟چه گره هایی در این 
سفر باز شد که مذاکرات در آینده ادامه 

پیدا خواهد کرد؟
در شرایط کنونی و پس از جنگ اوکراین 
کشورهای اروپایی با بحران انرژی مواجه 
شده اند. به همین دلیل کشورهای اروپایی 

با رایزنی هایی که با آمریکا 
نتیجه  این  به  داشته اند 
مذاکرات  که  رسیده اند 
هسته ای ایران و برداشته 
به  باید  تحریم ها  شدن 
نتیجه برسد. این نتیجه نیز 
به کاهش سقف انتظارات دو 
طرف اصلی می تواند محقق 
شود. اگر ایران و آمریکا از 
خود  حداکثری  مطالبات 
سقف  از  و  بگیرند  فاصله 
انتظارات خود عدول کنند 
این احتمال وجود دارد که 
در آینده مذاکرات به نتیجه 
از  پس  سفر  این  برسد. 
ملاقات بورل، مالی و مورا 
نظر  به  صورت گرفت که 
می رسد هر سه نفر به این 

جمع بندی رسیده اند که باید گام های جدیدی 
در مذاکرات برداشته شود. به همین دلیل 
نیز آقای بورل به تهران سفر کردند و درباره 
آینده مذاکرات با مسئولان جمهوری اسلامی 
ایران گفت وگو کردند. تلاش بورل در سفر به 
ایران این بود که طرفین در مذاکرات آینده 
به نقاط اشتراک بیشتری دست پیدا کنند. 
به نظر می رسد سفر بورل به ایران همراه با 
نتیجه مثبتی بوده و می توان نسبت به آینده 
مذاکرات خوشبین بود. در روند مذاکرات نیز 
تغییری ایجاد نخواهد شد و تنها تفاوتی که 
مذاکرات آینده با گذشته خواهد داشت این 
است که مذاکرات در کشور دیگری یعنی قطر 
برگزار خواهد شد. به همین دلیل می توان این 
امیدواری را داشت که طرفین در نهایت به یک 

نتیجه روشن تری دست پیدا کنند. 
    چرا مذاکرات از وین به قطر منتقل 
شد؟ چه عواملی در تغییر مکان مذاکرات 
محل  نزدیکی  است؟آیا  داشته  نقش 
مذاکرات به ایران را می توان یک امتیاز 

برای ایران به شمار آورد؟
هسته ای  مذاکرات  زمینه  در  قطر  امیر 
تلاش های زیادی انجام داد. وی در ابتدا به 
تهران سفر کرد. پس از آن نیز وزیر خارجه قطر 
به ایران آمد. پس از آن امیر قطر به کشورهای 
اروپایی سفر کرد و با مقامات کشورهای اروپایی 
در زمینه مذاکرات هسته ای ایران گفت وگو 
و رایزنی کرد. به نظر می رسد تلاش هایی که 
امیر قطر برای مذاکرات انجام داده در نهایت 
به نتیجه رسیده و مکان مذاکرات از اتریش به 
قطر تغییر کرده است. نکته دیگر اینکه تغییر 
مکان مذاکرات به صورت نمادین می تواند یک 

دستاورد برای دولت سیزدهم به شمار برود. 
    به نظر شما واکنش کشورهای منطقه 
این  به  نسبت  عربستان  به خصوص  و 

موضوع چه خواهد بود؟
با سفرهای دیپلماتیکی که در روزهای اخیر 
صورت گرفت برخی معادلات منطقه ای تغییر 
کرده است. سفر بن سلمان به اردن، مصر و 
ترکیه از یک طرف و از سوی دیگر سفر نخست 

وزیر عراق به عربستان و بلافاصله سفر وی به 
ایران اتفاقاتی بود که در معادلات منطقه ای 
تغییر ایجاد کرده است. به نظر می رسد عربستان 
نیز به جمع بندی های جدیدی درباره ایران 
رسیده است. عربستان به این نکته پی برده است 
که تفاهم بین ایران و کشورهای بزرگ جهان 
را نمی توان به تأخیر انداخت. به همان میزان 
که این تفاهم به تأخیر بیفتد 
به همان اندازه چالش های 
منطقه ای نیز افزایش پیدا 
می کند و کشورهای منطقه 
بیشتری  هزینه های  باید 
پرداخت کنند. به همین دلیل 
باید میدان برای نتیجه گیری 
از این گفت وگوها آماده شود. 
نکته دیگر اینکه زمانی سطح 
تنش در منطقه کاهش پیدا 
می کند که وضعیت جنگ 
یمن به پایان رسیده باشد و 
این تنش فروکش کرده باشد. 
در شرایط کنونی عربستان 
راهی  جز همراهی با مذاکرات 
هسته ای ندارد. شاید نتوانیم 
از کلمه موافقت در این زمینه 
استفاده کنیم اما عربستان 
می داند که باید نسبت به مذاکرات هسته ای 

ایران با کشورهای غربی همراهی کند. 
    اتفاق دیگری که در روزهای اخیر 
مرتبط با برجام بود سفر لاوروف به ایران 
بود. در این سفر امیرعبداللهیان گفت در 
مذاکرات برجام باید منافع روسیه حفظ 
شود. این سفر چه تأثیری در باز شدن 

گره های برجام داشت؟
روسیه به هر حال یک 
قدرت جهانی است و عضو 
سازمان  امنیت  شورای 
ملل متحد است. سفر وزیر 
خارجه این کشور به ایران 
مختلف  جنبه های  از  نیز 
حائز اهمیت است. در این 
زمینه سخنی که از آقای 
امیرعبداللهیان نقل شده من 
بعید می دانم چنین سخنی 
از جانب ایشان مطرح شده 
باشد. ممکن است در حین 
گفت وگوهایی که بین طرف 
ایرانی و روسی انجام شده 
لاوروف چنین اظهاراتی را 
بیان کرده باشد. به همین 
دلیل من بعید می دانم که 
وزیر خارجه کشورمان چنین 
مسأله ای را مطرح کرده باشد. 
به صورت طبیعی هر کشوری 
می تواند از منافع خود دفاع 
کند. نکته مهم در این زمینه 
این است که بیان سیاست ها 
یک موضوع است و در مقابل 
تحقق آن سیاست ها موضوع 
دیگری است. باید این نکته 

را نیز در نظر داشت که مذاکراتی که مبتنی 
بر »برد-  برد« نباشد به نتیجه مطلوب نخواهد 
رسید. به همین دلیل مذاکرات بین ایران و 
کشورهای غربی زمانی به نتیجه می رسد که 
منافع همه کشورهای مذاکره کننده تأمین 
شود و کشورها بتوانند منافع خود را محقق 

کنند. همه طرفین باید نگرانی های طرف مقابل 
را کاهش داده و به جای آن نقاط اشتراک را 
افزایش بدهند. به همین دلیل حفط تعادل در 
همه این گفت وگو ها و مذاکرات یک امر عقلایی 
است. نمی توان مدعی بود که تنها یک کشور 
باید به همه خواسته های خود دست پیدا کند 
و در مقابل کشورهای دیگر به مطالبات خود 

دست پیدا نکنند. 
    آیا رفتارشناسی کنونی روسیه نشان 
دهنده این است که این کشور در مذاکرات 

مانع تراشی خواهد کرد؟
این  نمی کنم  فکر  من 
اتفاق رخ بدهد. به هر حال 
مذاکرات دارای یک انرژی 
به  باید  که  است  درونی 
حرکت خود ادامه بدهد تا 
به نتیجه برسد. در شرایط 
کنونی به دلیل اینکه روسیه 
توسط آمریکا و کشورهای 
در  شده  تحریم  اروپایی 
وضعیت خاصی قرار دارد. 
با این وجود این وضعیت 
شد  نخواهد  باعث  خاص 
که در یک تلاش و روند 
ایجاد  اخلال  بین المللی 
کند. این در حالی است که 
روسیه در برنامه هسته ای 
ایران نقش بزرگی دارد و 
یکی از مهم ترین نیروگاه های 
هسته ای ایران را راه اندازی 
کرده و دو نیروگاه دیگر 
نیز در دست اقدام است. 

به همین دلیل ادامه مذاکرات و در نهایت به 
نتیجه رسیدن آن برای همه 
طرفین و به خصوص روسیه 
می تواند قابل توجه باشد. 
در نتیجه نمی توان روسیه 
را مانعی بر سر راه مذاکرات 
آینده قلمداد کرد. اتفاقی که 
با حمله روسیه به اوکراین رخ 
داد در پرونده هسته ای ایران 
تأثیر گذاشت. پس از حمله 
روسیه به اوکراین این جنگ 
فضای بین المللی را بیشتر 
تحت تأثیر قرار داد. امروز 
به واسطه این اتفاق موضوع 
اول فضای بین المللی جنگ 
اوکراین به شمار می رود و 
نگاه افکار عمومی جهان به 
سمت این است که درنهایت 
چه اتفاقی در اوکراین رخ 
خواهد داد و سرنوشت این 
جنگ و تحریم هایی که علیه 
روسیه به واسطه این جنگ 
درنهایت  گرفته  صورت 
چه سرانجامی پیدا خواهد 
کرد. شاید تا قبل از جنگ 
اوکراین موضوع تحریم های 
ایران و مذاکرات هسته ای 
پیرامون برجام یکی از مهم ترین موضوعات 
فضای بین المللی بود اما پس از حمله نظامی 
روسیه به اوکراین موضوع مذاکرات هسته ای 
بین ایران و کشورهای غربی تحت تأثیر جنگ 
اوکراین قرار گرفته و به موضوعی با درجه 
اهمیت کمتری تبدیل  شده است. تحرکاتی که 

در عرصه جهانی مشاهده می شود نشان دهنده 
نوعی قطب بندی جدید از فضای بین المللی 
است. به صورت طبیعی در این قطب بندی 
هر طرف تلاش می کند قدرت بیشتری را به 
دست بیاورد تا بتواند در معادلات بین المللی 
آینده نقش تعیین کننده تری داشته باشد. با 
این وجود با اتفاقاتی که به تازگی رخ داده این 
احتمال که روسیه بخواهد در مسیر برجام مانع 
تراشی کند وجود ندارد و این کشور نیز برای 
تأمین منافع خود ترجیح می دهد برجام زودتر 

به نتیجه برسد. 
    با توجه به شرایط 
موجود و قطب بندی هایی 
فضای  در  آینده  در  که 
بین المللی شکل خواهد 
گرفت آینده برجام چه 

خواهد شد؟
سه  زمینه  این  در  من 
بیشتر می دانم  را  احتمال 
برجام  مسیر  معتقدم  و 
این  از  یکی  از  آینده  در 
سه مسیر خواهد گذشت. 
نخست اینکه نوعی دخالت، 
از  فشار  اعمال  یا  و  تعقل 
اروپایی  کشورهای  سوی 
ممکن است صورت بگیرد 
که گشایش هایی را در مسیر 
ایجاد خواهد کرد.  برجام 
احتمال دوم اینکه آمریکا 
خود  مواضع  بر  همچنان 
تأکید داشته باشد و روی آنها 
پافشاری کند و باعث انشقاق 
در بین کشورهای1+5 شود و خود را مشغول 
مسائل فرا آتلانتیکی کند. در چنین شرایطی 
نیز برجام به محاق خواهد رفت و شرایط برای 
رسیدن به توافق سخت خواهد بود. به هرحال 
برای رسیدن به نتیجه باید طرفین از مواضع 
حداکثری خود کوتاه بیایند و به یک جمع بندی 
مشترک دست پیدا کنند. اینکه آمریکا همچنان 
روی مواضع خود پافشاری می کند باعث می شود 
که ایران نیز به سمت مواضع حداکثری برود و 
درنتیجه شرایط برای به نتیجه رسیدن برجام 
سخت تر از گذشته می شود. انعطاف هرکدام از 
طرفین باعث انعطاف طرف مقابل می شود و در 
مقابل پافشاری روی مواضع حداکثری باعث 
می شود که طرف مقابل نیز در همین مسیر 
حرکت کند. احتمال سوم که تنها مسیری است 
که می تواند برجام را به نتیجه برساند این است 
که ایران و آمریکا به راه حل های میانه فکر کنند. 
تنها در چنین شرایطی است که هر دو طرف 
به خواسته های خود دست پیدا می کنند. از 
یکسو ایران با گشایش هایی در زمینه تحریم ها 
و اقتصاد خود مواجه می شود و می تواند برخی از 
مشکلات خود را حل کند و از سوی دیگر آمریکا 
می تواند اعتبار ازدست رفته خود درباره برجام 
را که با خروج ترامپ از برجام صورت گرفت 
دوباره به دست بیاورد. من معتقدم راه حل سوم 
همچنان بهترین راه حل و شاید تنها راه حل 
باشد که برجام را از محاق بیرون بیاورد. نکته 
مهمی که در این زمینه وجود دارد این است 
که آثار مثبت و منفی برجام در شرایط کنونی 
می تواند شدید باشد. این سخن به معنای این 
است که اگر آثار برجام مثبت باشد این آثار 
شدت دارد و اگر منفی باشد نیز همین وضعیت 

وجود خواهد داشت. 

    صباح زنگنه در گفت وگو با »آرمان ملی«:   

در شرایط کنونی 
عربستان راهی 
به جز همراهی با 
مذاکرات هسته ای 
ندارد. شاید نتوانیم 
از کلمه موافقت در 
این زمینه استفاده 
کنیم اما عربستان 
می داند که باید 
نسبت به مذاکرات 
هسته ای ایران با 
کشورهای غربی 
همراهی کند

آثار مثبت و منفی 
برجام در شرایط 
کنونی می تواند 
شدید باشد. این 
سخن به معنای این 
است که اگر آثار 
برجام مثبت باشد 
این آثار شدت دارد 
و اگر منفی باشد 
نیز همین وضعیت 
وجود خواهد داشت. 
درنتیجه دولت باید 
به یک نقطه مناسب 
بین شرایط داخلی 
و خارجی دست پیدا 
کند

روسیه در برنامه 
هسته ای ایران 
نقش بزرگی دارد 
و یکی از مهم ترین 
نیروگاه های 
هسته ای ایران را 
راه اندازی کرده و 
دو نیروگاه دیگر نیز 
در دست اقدام است. 
به همین دلیل ادامه 
مذاکرات و در نهایت 
به نتیجه رسیدن آن 
برای همه طرفین و 
به خصوص روسیه 
می تواند قابل توجه 
باشد. در نتیجه 
نمی توان روسیه 
را مانعی بر سر 
راه مذاکرات آینده 
قلمداد کرد

 چشم انداز  چشم انداز 
 آینده مذاکرات  آینده مذاکرات 
مثبت شده استمثبت شده است

دریچــــه
 اختلاف میان فرماندهان ارشد ارتش 
رژیم صهیونیستی درباره احیای برجام

برخی رسانه های صهیونیستی در گزارشی اعلام کردند 
که مقامات نظامی ارشد این رژیم در خصوص مساله 
مذاکرات احیای توافق هسته ای ایران اختلاف نظر دارند 
و برخی مقامات و نهادها حامی احیای برجام هستند. 
روزنامه تایمز اسرائیل در گزارشی نوشت که مقامات 
ارشد نظامی این رژیم بر سر موضع اسرائیل در مذاکرات 
احیای توافق هسته ای ایران اختلاف نظر دارند. در این 
گزارش آمده است: حامیان احیای برجام می گویند توافق 
مزبور به ارتش فرصت می دهد برای حمله های گسترده تر 
آماده شود و با دیگر تهدیدات منطقه ای مقابله کند اما 
گمان می رود این نظر در حلقه رهبری در اقلیت باشد. 
چندین ژنرال ارتش رژیم صهیونیستی، از جمله رئیس 
ضداطلاعات ارتش، به رغم سیاست رسمی دولت این رژیم، 
از چندی پیش شروع به حمایت از احیای توافق هسته ای 
میان ایران و قدرت های جهان کرده اند. همزمان با انتشار 
این گزارش، پس از ماه ها بن بست، قدرت های جهانی برای 
از سرگیری مذاکرات احیای برنامه جامع اقدام مشترک 
آماده می شوند. در این گزارش آمده است: اسرائیل مخالف 
سرسخت بازگشت به قرارداد 2015 است و از هنگام 
امضای آن کارزاری علیه آن آغاز کرده و ایران را غیرقابل 

اعتماد می داند که از اجرای تعهدات خود سر باز می زند.  

     بحران انرژی اروپا در از سرگیری مذاکرات تأثیرگذار بوده است
     بورل تلاش کرد نقاط اشتراک ایران و کشورهای غربی را بیشتر کند

     تغییر مکان مذاکرات به صورت نمادین یک دستاورد برای دولت است
     عربستان راهی به جز همراهی با مذاکرات هسته ای ایران ندارد
     عربستان به جمع بندی های جدیدی درباره ایران رسیده است

     شرایط خاص روسیه مانع به نتیجه نرسیدن مذاکرات نخواهد شد
     روسیه مانعی بر سر به نتیجه رسیدن مذاکرات نخواهد بود

   عکس:  آرمان ملی / فاطمه فتاحی


